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در حالي که توهم ترامپ نسبت به مس��ائل داخلي و ضعف ايران او را به 
گزافه گويي در مورد ظرفيت و توان امريکا در مهار قدرت منطقه اي ايران 
واداشته، متحد اروپايي امريکا، يعني فرانسوي ها مهم ترين چالش پيش 
روي غرب را همان ظرفيت و توان موشکي منطقه اي ايران مي دانند که 

ايران گريزي در مذاکره پيرامون آن ندارد. 
جمعه گذشته ترامپ، رئيس جمهور امريکا که ظاهراً با مشاور امنيت ملي اش 
هماهنگ نکرده است، در گفت وگو با بلومبرگ با ادعاي اينکه سياست هايش 
مي تواند منجر به سقوط حکومت ايران شود، مي گويد: »زماني که من به کاخ 
سفيد آمدم مسئله اين بود که آنها چه زماني خاورميانه را تسخير خواهند 

کرد، الآن مسئله اين است که آيا آنها دوام خواهند آورد.«
همزمان وزير خارجه فرانسه که هنوز کشورش نتوانسته قدمي براي اجراي 
تعهدات اين کشور پس از خروج امريکا از برجام بردارد، مدعي مي شود که 
ايران راه گريزي از مذاکره درباره سه موضوع مهم ديگر که باعث نگراني 
ما شده اند ندارد. او اين س��ه موضوع را آينده تعهدات هسته اي ايران پس 
از 2025، برنامه موشک هاي بالستيک ايران و نقش ايران در ثبات منطقه 
اعلام مي کند، شروطي که امريکايي ها که خود ناتوان بر تحميل به ايران 
بودند، آن را بر گردن اروپايي ها انداخته و خواسته اند که اروپا در مورد سوريه، 
يمن و لبنان با ايران مذاکره کند. فارغ از برخي از موضع گيري هاي نامناسب 
نخبگان و فعالان داخلي و کم کاري دولتمردان در حل مش��کلات مردم 
که به امريکايي ها و فرانسوي ها جرئت داده که در مواجهه با ايران اينگونه 
سخن بگويند اما هر دو اين مواضع متناقض از يأس و ناکامي اروپا و امريکا در 

پيشبرد اهدافشان در مواجهه با ايران حکايت دارد. 
ترامپ در حالي س��خن از مهار قدرت و نفوذ منطقه اي ايران س��خن به 
ميان آورده و مدعي مي ش��ود که آنها درگير موجوديت خود شده اند که 
بزرگ ترين کابوس امريکا در سال هاي اخير در شکست قريب الوقوع در 
سوريه را در پيش رو ديده و براي منصرف کردن نيروهاي مقاومت در پايان 
دادن به غائله تروريست هاي دست پرورده امريکا در سوريه حاضر به تهديد 
مستقيم سوريه و ورود به يک جنگ جديد عليه کشور سوريه براي حمايت 
از تروريست ها شده است. نگراني ترامپ و متحدان اروپايي او اين است که 
در اين نبرد که به پاکسازي سوريه از بقاياي تروريست هاي دست پرورده 
غرب خواهد انجاميد، آخرين پايگاه خود براي اثرگذاري بر معادله منطقه 
را از دست خواهند داد و حاصل شش سال جنايت آنها در منطقه و براي 
شکست يکي از حلقه هاي اصلي جبهه مقاومت، به تقويت هرچه بيشتر 
جبهه مقاومت انجاميده و سوريه با حمايت نيروهاي مقاومت، مقتدرتر از 
گذشته در روند تعاملات منطقه نقش آفريني مي کند. اين در حالي است 
که ترامپ تا کنون بارها بر شکست و اشتباه بودن سياست هاي منطقه اي 
)خاورميانه ای( امريکا اعتراف کرده است. در مورد يمن، آنچه در ماه هاي 
اخير در شکست ائتلاف پنجگانه امريکا، انگليس، فرانسه، امارات و عربستان 
از نيروهاي انصارالله اتفاق افتاد، شايد يکي از کم نظيرترين حوادث نظامي 
جهان باشد، جايي که اين پنج قدرت با تمام توان و در ذيل سکوت خائنانه 
س��ازمان ملل بزرگ ترين جنايت را عليه مردم مظلوم يمن روا داشته و 
نتوانستند يک بندر کوچک را از دست انصارالله خارج کنند و البته تلاش 
دارند همانگونه که امريکا خواسته و فرانسه نيز بر آن تأکيد دارد، اين ناکامي 
را گردن ايران و ادعاي کمک هاي تسليحاتي ايران به انصارالله بيندازند، 
فارغ از آنکه اگر قرار بود که س��لاح و تجهيزات تعيين کننده ميدان نبرد 
باشد، اين پنج کشور که صدها برابر بيشتر از انصارالله تجهيزات نظامي را در 
منطقه به کار برده و حتي براي اينکه مقاومت مردم مظلوم يمن را بشکنند، 
عامدانه غيرنظاميان و اتوبوس کودکان آماج پيشرفته ترين بمب هاي هدايت 
شونده قرار داده و پس از آنکه ناکام شدند، تازه سازمان ملل وارد صحنه شده 
و اين جنايات را محکوم مي کند و اين در حالي است که اکنون اماراتي ها 
و سعودي ها حتي در کاخ هايش��ان که صدها کيلومتر با يمن فاصله دارد 
احساس امنيت نمي کنند. در لبنان اما شکست امريکا و فرانسه هم نظامي و 
هم سياسي است، در حالي که از تحريم و محاصره حزب الله طي سال هاي 
اخير و پس از شکست و هزيمت صهيونيست ها در جنگ 33روزه لحظه اي 
غفلت نکرده اند، اما حزب الله از يک گروه مسلح چند هزار نفره نه تنها به يک 
ارتش قدرتمند منطقه اي تبديل شد، بلکه اکنون تأثيرگذارترين جريان 
سياسي لبنان و به محور اصلي آرايش قدرت و نظام سياسي در اين کشور 

تبديل شده است. 
اما صراحت وزير خارجه فرانسه در تعيين شرط براي ايران به خاطر اقداماتي 
که قرار بود براي مقابله با تحريم ايران توسط امريکا انجام بدهند و هنوز 
نداده اند، ماهيت منافقانه اروپايي ها و غيرقابل اعتماد بودن آنها در روند 
تحولات معطوف به ايران بعد از خروج ترامپ از برجام را نشان داد و ثابت 
کرد که ايران در روند مواجهه با تحريم هاي ظالمانه امريکا نمي  تواند به اروپا 
اعتماد کند، نکته اي که چند روز قبل از آن مقام معظم رهبري در ديدار 
هيئت دولت بر آن تصريح کرده و يادآور شدند: ارتباط و ادامه مذاکره با اروپا 
ايراد ندارد اما بايد ضمن ادامه اين کار از آنها درباره مسائلي نظير برجام و يا 
اقتصاد قطع اميد کنيد. ايشان با انتقاد از رفتار نامناسب اروپا در مسائلي نظير 
برجام و تحريم ها خاطرنشان کردند که بايد با نگاه شک آلود به وعده هاي 
آنها از روند مسائلي مراقبت جدي کرد. ايشان تأکيد کردند که اروپايي ها 
بايد از بيان و عمل مسئولان دولتي ايران بفهمند که اقدامات آنها، تدابير و 

واکنش هاي مناسب جمهوري اسلامي ايران را به دنبال خواهد داشت. 
اما در مورد توهم ترامپ در زمينه ادعاي براندازي نظام ايران تنها اش��اره 
به همين نکته کافي است که ايس��تادگي و مقاومت مردم ايران ترامپ و 
همکارانش را به هذيان گويي واداشته که از يک سو سخن از براندازي، از 
سوي ديگر ادعاي تغيير رفتار و در جايي ديگر براي مذاکره التماس مي کنند. 
براي مذاکره نيز زماني شرط مي گذارند و زماني ديگر سخن از مذاکره بدون 
پيش شرط به ميان مي آورند و اين در حالي است که حتي براي اثرگذاري 

تحريم ها عليه ايران، اروپايي ها را نيز به تحريم تهديد کرده اند. 

عباس حاجي نجاري

در جريان سؤال كريمي قدوسي از وزير امور خارجه

ظريف: رابطه بنیاد سوروس را با ايران محدود و منظم کردم

 نماين�دگان مجل�س از پاس�خ های ظري�ف، 
وزي�ر ام�ور خارج�ه ب�ه س�ه س�ؤال عض�و 
كميس�يون امني�ت مل�ي و سياس�ت خارجي 
ش�دند.  قان�ع  اس�امي  ش�وراي  مجل�س 
در جلسه علني ديروز مجلس س��ه سؤال ملي جواد 
کريمي قدوس��ي از محمدجواد ظري��ف، وزير امور 
خارجه مطرح ش��د که پ��س از اظه��ارات نماينده 
س��ؤال کننده و توضيحات وزير، به علت قانع نشدن 
نماينده سؤال کننده، سؤال و پاسخ به رأي گذاشته شد 

و مجلس از توضيحات وزير قانع شد. 
  سؤالات كريمي قدوسي از ظريف

۱- چرا بدون برآورد اطلاعات��ي و امنيتي، هم زمان 
با برگزاري اجلاس منافقين و دش��منان جمهوري 

اسلامي در پاريس، به کشور فرانسه سفر کرديد؟
2� چگونه و از چه طريقي چهار نف��ر دوتابعيتي در 
تيم کارشناس��ي و هيئت مذاکره کننده هس��ته اي 

نفوذ کردند؟
3� ماهي��ت بان��د نيوي��ورك و نق��ش جنابعالي در 
شکل گيری اين باند که تلاش مي کرده راه نفوذ امريکا 

را در ايران اسلامي و انقلابي باز کند، چيست؟
   منافقين منفور ملت ايران 

ظريف در پاسخ به اين سؤال که » چرا بدون برآورد 
اطلاعاتي و امنيت��ي و هم زمان با برگزاري اجلاس 
منافقين و دشمنان جمهوري اسلامي در پاريس به 
کشور فرانسه س��فر مي کنيد، به صداوسيما اجازه 
حضور در جلسه را نمي دهند و شما هم در اين سفر 
موضع اعتراضي نمي گيريد«،  گفت: »متأس��فانه 
منافقين از زمان��ي که در حدود ۱0 س��ال قبل از 
فهرست گروه هاي تروريستي خارج شدند، هر ساله 
مراسمي را در پاريس برگزار مي کنند. ما برگزاري 
اين مراسم را اقدامي خصمانه از سوي کشورهاي 
غربي عليه ايران مي دانيم. م��ا اين را يک حمايت 
غيرقابل پذيرش از تروريس��م مي دانيم و همواره 
موضع خ��ود را به صورت صريح و آش��کار با دولت 
فرانسه مطرح کرديم، در تماس تلفني که روز شنبه 
با وزير امور خارجه فرانسه داشتم همين موضوع به 

صراحت از سوي بنده مطرح شد.« 
ظريف اضافه کرد: »ديپلماسي به معني اين نيست 
که شما س��فرهايتان را به خاطر يک گروهک منفور 
بي مقدار تروريستي لغو کنيد.   هم توسط من و هم 
س��خنگوي وزارت امور خارج��ه موضع گيری علني 
انجام ش��د، البته بازهم تأکيد مي کنم گروهي را  که 
هيچ جايي ميان مردم ايران ندارد، نبايد بزرگ کنيم و 

کماکان هم بر اين سياست معتقد هستم.« 
    درباره به كارگيری دوتابعيتي ها اس�تعام 

كرديم
وزير امور خارجه در پاسخ به اين سؤال که » چگونه و از 

چه طريقي چهار نفر از دوتابعيتي ها در تيم کارشناسي 
و هيئت مذاکرات هس��ته اي نفوذ کردن��د«، گفت: 
»جمهوري اسلامي براي پيشبرد اهداف خودش در 
سطح بين المللی از همه ابزارها مانند ساير کشورها 
اس��تفاده مي کند.   شما امروز ش��اهد هستيد که در 
جلسه استماع ديوان بين المللی دادگستري از طرف 
ايران وکلاي انگليسي و فرانسوي هم حضور داشتند 
و از طرف ايالات متحده هم وکلاي انگليسي حضور 
داشتند. در اينجا کسي سؤال نمي کند که چرا شما 
از وکلايي با تابعيت هاي ديگر استفاده کرديد، گرچه 
اين وکلا در جريان مذاکرات خصوصي و بحث هاي 
خصوصي قرار دارند که اين عرف و رسم بين المللی 

است.« 
رئيس دستگاه ديپلماسي افزود: »  در جريان مذاکرات 
هسته اي موظف بوديم از تمامي امکانات استفاده کنيم 
همه افرادي را که در مذاکرات با ما کار مي کردند، به 
وزارت اطلاعات معرفي کرديم، آنها هم خودشان به 

ما معرفي شده بودند که ما به وزارت اطلاعات معرفي 
کرديم و از وزارت اطلاعات اج��ازه حضور اين افراد را 
گرفتيم.  اين افراد که چهار نف��ر آنان را آقاي کريمي 
قدوسي مطرح کرده است يا از طريق ساير دستگاه ها 
به ما معرفي شدند يا از طريق شناختي که در گذشته 
داشتيم از اينها استفاده کرديم.  براي اينکه بين خود 
و خدا مسئول نباشم، مي گويم که جز خدمت از اين 
افراد در مذاکرات نديدم. من مسئول روابط ديگر آنها 
نيستم و صرفاً مسئول استفاده از آنها در مذاکرات بودم. 
ضمن اينکه در هيچ يک از جلسات خصوصي ما حضور 

نداشتند و تنها در مذاکرات تخصصي ما بودند. 
   بان�د نيويوركي ه�ا موهوم اس�ت و وجود 

خارجي ندارد
ظريف در پاسخ به سؤال ديگر کريمي قدوسي درباره 
ماهيت بان��د نيويورك و نقش وي در ش��کل گيری 
اين باند اظهار داشت: » آنچه نماينده مشهد مطرح 
کرد به زمان حضور من در دفتر نمايندگي ايران در 

سازمان ملل متحد در دهه 70 و ابتداي دهه 80 باز 
مي گردد که موضوع محرمانه اي هم نبوده اس��ت.  
باند نيويورك يک مفهوم موهوم اس��ت که در دهه 
70 هجري شمسي در زمان وزارت دکتر سيد کمال 
خرازي درخصوص کس��اني که با وي در نيويورك 
کار مي کردند در ش��ب نامه های داخلي وزارت امور 
خارجه مطرح مي شد؛ بنده نه رئيس باند نيويورك 
هس��تم نه چنين باندي وجود دارد. باند نيويورك 
موضوع موهومي است و چنين موردي وجود ندارد، 
گروهي که مش��کلات صنفي و دعواهاي داخلي در 
وزارت خارجه ب��ا آن افراد داش��تند، اين موضوع را 

مطرح کردند.« 
   همكاري ب�ا بني�اد س�وروس را محدود و 

قاعده مند كردم
وزير امور خارجه در پاسخ به سوالی در مورد ارتباط 
خود با بنياد جامعه باز و همچنين »بنياد سوروس 
در زمان حضورش در سازمان ملل گفت: زمانی که 
به نيويورك رفتم، بنياد جامعه ب��از با ايران ارتباط 
داش��ت، به ايران س��فر می کردند و با قسمت های 

مختلف شهرداری ها ارتباط داشتند.
ظريف اظهار داشت: »آنچه بنده انجام دادم اين بود 
که ارتباطات را محدود و منظم کردم و آنها موظف 
بودند هر بار به بنده گزارشی از اقدامات انجام شده 
ارائه دهند و اجازه ندادم کاری خارج از منافع ملی 

انجام شود.«
وی ادامه داد: »بعدها که کيان تاج بخش که نماينده 
بنياد جامعه باز در ايران بود، دس��تگير ش��د، اين 
موضوع را به عنوان اعت��راف مطرح کرد که بنده به 
ظريف گزارش دادم و حت��ی پيش نويس نامه ها را 

تدوين می کردم.«
وی تصريح کرد: »اين يک واقعيت است که بنده به 
جای اينکه در طی اين سال ها در خانه بنشينم، به 
قدری فعال بودم که همه فکر می  کردند بايد با بنده 

هماهنگ کنند.«
رئيس دس��تگاه ديپلماس��ی افزود: »بن��ده برای 
تلاش هايم در نيويورك باره��ا مورد تقدير رهبری 
قرار گرفتم، اگر کس��ی در اين زمينه ش��کی دارد، 
می تواند با اس��تعلام از دفتر ايش��ان صحت آن را 

سؤال کند.«
ظريف خاطرنش��ان کرد: »هيچ کس عليه الس��لام 
نيست، يا بايد در خانه نشست يا با گروه های مختلف 
امريکايی ارتباط برقرار کرد و وظيفه بنده به عنوان 
سفير ايران در سازمان ملل با توجه به اختياراتی که 
داشتم، اين بود که با همه افرادی که امکان استفاده 
از آنها در راس��تای منافع ملی وج��ود دارد، ارتباط 

برقرار کنم.«
   رئيس دستگاه ديپلماسي اضافه کرد: »گروه جامعه 
باز يا مؤسسه سوروس قبل از اينکه من نماينده دائم 
ايران شوم با ايران همکاري داشتند. اتفاقاً در زمان 
من اين همکاري محدود، منظم و طبق قاعده شد و 

من به اين اقدامي که کردم افتخار مي کنم.« 
 پخش كليپ   و درخواست ظريف

جواد کريمي قدوس��ي، نماينده مش��هد براي اقناع 
نماين��دگان در صح��ت ادعاهايش کليپ��ي درباره 
دوتابعيتي بودن برخي اعضاي تيم مذاکره کننده در 
صحن پخش کرد. هرچند که وزارت اطلاعات گفته 
آن را قبول ندارد ولي وزير امور خارجه درخواس��ت 

جلسه اي ديگر براي رفع ابهامات در اين زمينه کرد. 
 جواد کريمي قدوس��ي نماينده مش��هد در هنگام 
طرح سؤالات خود از ظريف کليپي با عنوان الماس 
52۱ پخش کرد که به گفته خودش توسط سازمان 
اطلاعات سپاه تهيه شده است. وي گفت: اين مستند 
درمورد دو تابعيتي هاي تيم مذاکره کننده هسته اي 
اس��ت که ب��ه زودي آن را در اختيار رس��انه ها قرار 

مي دهم. 
 پس از سخنان وزير امور خارجه، کريمي قدوسي از 
رئيس جلسه خواست که اين سؤال را به رأی بگذارد 
و در نهايت نمايندگان مجلس شوراي اسلامي با 67 
رأی مواف��ق، ۱۱9 رأی مخال��ف و 9 رأی ممتنع از 
مجموع 206 نماينده حاضر، سؤالات جواد کريمي 
قدوسي را وارد ندانستند و از پاسخ هاي وزير خارجه 

قانع شدند. 

    خبر    

عضو هيئت رئيسه مجلس: 
سؤال از رئیس جمهور

 به قوه قضائیه ارجاع نمي شود
سخنگوي هيئت رئيسه مجلس گفت: بنا بر تصميم هيئت رئيسه مجلس 
شوراي اسامي، سؤال از رئيس جمهور به قوه قضائيه ارجاع نخواهد شد. 
بهروز نعمتي روز گذشته در گفت وگو با ايرنا با اشاره به جلسه هيئت رئيسه 
مجلس افزود: در اين جلس��ه که در مورد سؤال از رئيس جمهور برگزار 
شد، اعضا به اين نتيجه رسيدند به دليل آنکه رئيس جمهوري استنکاف 
از قانون نداشته س��ؤال از رئيس جمهور به قوه قضائيه ارجاع نمي شود. 
بر اساس اين گزارش، رئيس جمهور براي پاسخ به سؤالات 82 نماينده 
به پنج سؤال سه شنبه هفته گذشته در مجلس حضور يافت، نمايندگان 
پس از صحبت هاي لاريجاني اعلام کردند که از پاسخ هاي رئيس جمهور 
به چهار سؤال قانع نش��ده و تنها يک سؤال را قانع کننده دانستند. علي 
لاريجاني، رئيس مجلس در جلسه روز چهارشنبه هفته گذشته اعلام 
کرد که س��ؤال از رئيس جمهور به دليل آنکه موارد استنکاف مشخص 
نشده به قوه قضائيه ارجاع نمي ش��ود ولي با اين حال اين موضوع را در 
جلسه هيئت رئيسه مجلس بررس��ي مي کند که اين موضوع در جلسه 

ديروز بررسي شد. 

بازديد رئیس دفتر فرماندهي کل قوا 
از جنگنده کوثر

سردار شيرازي، رئيس دفتر فرماندهي معظم كل قوا از جنگنده كوثر 
بازديد كرد و در جريان آخرين دستاوردهاي وزارت دفاع قرار گرفت. 
سردار محمد ش��يرازي، رئيس دفتر فرماندهي معظم کل قوا و هيئت 
همراه با حضور در نمايشگاه دستاوردهاي وزارت دفاع که به مناسبت 
3۱ مرداد سالروز صنعت دفاعي برپا ش��ده است، از جت جنگنده کوثر 
به عنوان جديدترين دس��تاورد حوزه هوايي وزارت دف��اع بازديد کرد 
و با توضيحات مس��ئولان نمايش��گاه در جريان س��اخت اين جنگنده 
تمام ايراني قرار گرف��ت. در اين بازديد که مع��اون امور صنعتي وزارت 
دفاع، سردار ش��يرازي را همراهي مي کرد، امير بني طرفي مديرعامل 
سازمان صنايع هوايي با تشريح چگونگي س��اخت اين جنگنده گفت: 
امروز بحمدالله صنعت دفاعي کشور توس��ط جوانان برومند، متعهد و 
توانمند کشورمان در وزارت دفاع با نصب العين قراردادن هدايت هاي 
پيامبرگونه امام راحل عظيم الشأن و خلف صالح ايشان و فرمانده معظم 
کل قوا حضرت امام خامنه اي )مدظله العالی(، به اوج بالندگي و توانمندي 
رس��يده  و توانايي تأمين نيازمندي هاي نيروهاي مس��لح کشورمان را 
در کم ترين زمان ممکن دارند. مديرعامل س��ازمان هوايي تأکيد کرد: 
متخصصان صنعت دفاعي توانسته اند بدون کوچک ترين وابستگي به 
خارج از کشور با بهره گيری از ظرفيت داخلي به اين دستاورد مهم دست 
يافته و امروز مي توانيم ادعا کنيم که داراي يک جنگنده بومي با تلاش 
دانشمندان و فرهيختگان داخلي هستيم. رئيس دفتر فرماندهي معظم 
کل قوا همچنين از دس��تاوردهاي اين وزارتخانه در حوزه هاي هوايي، 
دريايي، الکترونيک تسليحات، خودرويي، مهمات، رزم زميني، ادوات و 
مهندسي دفاعي، فناوري هاي پيشرفته، بومي و دانش بنيان که محصول 
تلاش، ابتکار و دانش محققان و متخصصان صنعت دفاعي اس��ت و اثر 
مس��تقيمي بر افزايش توان رزمي نيروهاي مسلح و قدرت بازدارندگي 

دارد، بازديد کرد. 

سردار قدير نظامي اعام كرد
تجمیع امکانات ايران، عراق، روسیه و سوريه 

براي نابودي تروريسم
نخس�تين اجاس چهارجانبه معاونين رؤساي س�تاد كل نيروهاي 
مس�لح ايران، عراق، روسيه و س�وريه در بغداد تشكيل و طي آن بر 
تجميع امكانات اين كشورها براي نابودي تروريسم و داعش تأكيد شد. 
به گزارش مرکز ارتباطات و تبليغات دفاعي، سردار سرتيپ پاسدار قدير 
نظامي معاون بين الملل ستاد کل نيروهاي مسلح که در رأس هيئتي به 
عراق سفر کرده است، درباره اهداف و برنامه هاي اين اجلاس گفت: در 
اجلاس بغداد، ضمن بررسي آخرين وضعيت مبارزه با تروريسم و داعش 
در عراق و سوريه، عملکرد کميته چهارجانبه هماهنگي بين نيروهاي 
مسلح چهار کش��ور مورد ارزيابي قرار گرفت. وي افزود: در اين اجلاس 
راهکارهاي ادامه فعاليت مرکز هماهنگي هاي چهارجانبه براي تجميع 
ظرفيت ها تا نابودي کامل تروريس��م و داعش در عراق و س��وريه مورد 
تأکيد قرار گرفت. معاون بين الملل ستاد کل نيروهاي مسلح همچنين 
اضافه کرد: معاونان و رؤساي س��تادهاي ايران، عراق، روسيه و سوريه 
براي تشکيل اجلاس رؤساي ستادهاي نيروهاي مسلح در آينده نزديک 
به توافق رس��يدند. مرکز هماهنگي چهارجانبه در سه سال گذشته با 
تجميع امکانات و ظرفيت هاي اطلاعاتي، امنيتي و تجهيزاتي از چهار 
کش��ور، نقش مؤثری در مبارزه ميداني با تروريسم تکفيري در سوريه 

و عراق داشته است. 

پزشكيان درباره طرح شفافيت آراي نمايندگان: 
تبديل تصورات ذهني به قانون عواقب دارد

نايب رئيس مجلس شوراي اسامي گفت: نمايندگان درخواست كننده 
ش�فافيت آرا مبناي علم�ي و تجربه جهان�ي در اي�ن خصوص را 
بررس�ي كنند زيرا ش�ايد عواقبي در آينده متوجه جامعه باش�د. 
مس��عود پزش��کيان در گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت، در خصوص 
طرحي که موجب شفافيت در رأی نمايندگان مجلس مي شود، گفت: اگر 
قرار است اقدامي صورت بگيرد بايد ابتدا از منظر علمي مورد توجه قرار 
بگيرد. نايب رئيس مجلس شوراي اسلامي اظهار کرد: بر اين اساس بايد 
در تدوين طرح ها ابتدا مبناي علمي سنجيده شود، سپس تجربه جهاني 
آن بررسي و مزايا و معايب مشخص ش��ود و بعد تصميم گيری صورت 
بگيرد. وي افزود: بايد اذعان کرد اينکه هر چيزي به ذهن برسد و تصور 
کنيم درست است و در ادامه تبديل به قانون شود، شايد عواقبي داشته 
باشد که بعداً متوجه نمايندگان مجلس يا حتي جامعه شود. اين نماينده 
مردم در مجلس دهم تصريح کرد: اگ��ر نمايندگان تدوين کننده طرح 
مذکور مبنا يا مس��تنداتي دارند که در دنيا بر اساس آن عمل مي شود، 
طرح کردن اين طرح مشکلي ندارد اما اگر چنين موضوعي وجود نداشته 
باشند بهتر است ابتدا به بررسي بپردازند. نماينده مردم تبريز، اسکو و 
آذرشهر در مجلس شوراي اسلامي خاطرنشان کرد: شخصاً هيچ اطلاعات 
علمي در اين خصوص ندارم بنابراين بهتر است نمايندگان مستنداتي را 

که به اين نتيجه رسيده اند، ارائه دهند.  
 

   ايرنا: محسن پيرهادي، دبيرکل جمعيت پيشرفت و عدالت ايران 
اسلامي از تصويب مرامنامه نواصولگرايي خبر داد و گفت: اين مرامنامه 
موضوعاتي چ��ون توجه به جوان��ان، اقتصاد مردمي، نس��بت جريان 

نواصولگرا با عدالت و نهادهاي حاکميتي را شامل مي شود. 
   خانه ملت: فراکسيون اميد با استعفاي الياس حضرتي مخالفت کرد. 
حضرتي درباره آخرين وضعيت بررسي استعفايش در فراکسيون اميد، 

گفت: فراکسيون اميد با استعفای ارائه شده مخالفت کرده است. 
   فارس: هجدهمين اجلاس س��الانه بسيج اس��اتيد کشور با عنوان 
»بسيج اساتيد و آغاز دوره تمدني انقلاب اسلامي« چهاردهم شهريور 

در دانشگاه تهران برگزار خواهد شد. 

رئيس سازمان تبليغات اسامي: 
بايد روش هاي تبلیغي را ارتقا دهیم

ما مي خواهيم دين را تبلي�غ كنيم. ظاهرش اين اس�ت كه مخاطب 
ما ثابت اس�ت ام�ا روش ه�اي تبليغ�ي را حتم�اً بايد ارتق�ا دهيم. 
به گزارش مهر، حجت الاسلام محمد قمي، رئيس سازمان تبليغات اسلامي 
طي سخناني در نهمين نشست رؤساي مجامع کانون هاي فرهنگي تبليغي 
سراسر کشور تصريح کرد: ما مي خواهيم دين را تبليغ کنيم ظاهرش اين 
است که مخاطب ما ثابت است اما روش هاي تبليغي را حتماً بايد ارتقا دهيم. 

رويکردهاي تبليغ، مفاد و معنا و محتواي پيام ما بايد ارتقا پيدا کند. 
رئيس سازمان تبليغات اس��لامي در ادامه با بيان اينکه اراده الهي در تکوين 
جاري است، تأکيد کرد: همه هستي بر مدار اراده الهي مي چرخد. انسان هم 
مي تواند تصميم بگيرد لحظه به لحظه و آن ب��ه آن اراده خود را با اراده الهي 
تطبيق بدهد و در مسير تقرب به حق، خود و جامعه خودش را پيش ببرد و 
هم مي تواند کوتاهي کند و به خسارت و خسران برسد. قمي افزود: کسي که 
حرکت فرهنگي، تبليغي خود را بر مدار اراده الهي تنظيم کند و سعي کند آن را 
متناسب با شرايط جديد در امتداد اراده الهي، حقيقت اسلام ناب را کشف کند، 
اوست که در مسير بسط عبوديت و در امتداد امامت جامعه و ولايت اثر ويژه اي 
دارد. وي با تأکيد بر اينکه شرايط امروز جامعه ما با شرايط سال های گذشته 
فرق مي کند، يادآور شد: در مرجعيت اجتماعي مردم ممکن است تفاوت ايجاد 
ش��ود. همچنين در تحليل مردم از وضعيت ممکن است تفاوت ايجاد شود. 
جوان های ما چه مي گويند؟ در پسِ اين رفتارها تحليلي نهفته است و جوانان 
ما يک دريافتي از وضعيت جامعه دارند. حالا من به عنوان يک تشکل فرهنگي، 
تبليغي مي خواهم سخن امروزِ اسلام را براي يک جوان تبيين کنم. اگر شرايط 

و تغييرات او را درك نکنم نمي توانم در اين زمينه گام مؤثری بردارم. 

ژه
وی

فعالاصلاحطلب:حصررنجينيستكه
بخواهندبههرقيمتينباشد

 علي ش��کوري راد، دبير کل حزب اتحاد ملت در بخش��ي از 
مصاحبه اش با سايت جماران گفته که »اگر محدوديت هاي 
آقاي خاتمي برداشته شده و از محصورين رفع حصر صورت 
گيرد، اما وضعيت مانند سابق بماند، اين نه براي آقاي خاتمي 
و نه براي محصورين نمي تواند مطلوب باشد. در واقع اين گونه 
نيست که حصر براي محصورين رنج و مشقتي باشد که آنها 
را وادار س��ازد تا به هر قيمتي از آن بيرون بيايند. اگر تغيير 
رويکردي وجود نداشته باشد، محصورين مي گويند چه در 
حصر باشيم يا نباشيم، يا آقاي خاتمي مي گويد چه محدود 
باشم چه نباشم، اهميتي ندارد. همه اين رنج ها براي رسيدن 
به هدف والايی است که بدون محقق شدن آن، محصورين 
و آقاي خاتمي به دنبال چيزي نيس��تند. « در واقع شکوري 
راد در ضمن تأکيد بر اينکه تغيير رويکردها برايشان مهم تر 
از رفع حصر است، اذعان مي کند که حصر مشقت و سختي 
هم نيس��ت. او البته در ادامه، طعنه اي هم به برخي حاميان 
رفع حصر مي زند که يعني به دنبال سوءاستفاده از محصورين 
هستند: »بنابراين، اگر بعضي ها قصد دارند تا از در کنار هم 
قرار گرفتن س��رمايه هاي نمادين ي��ا نمادهاي ملي، عکس 
يادگاري بگيرند، اين موضوع هيچ چيزي را تغيير نمي دهد. « 

اين کنايه گويا قبل از هر کسي به دولت مي خورد... 
قان��ون: مردمهي��چاقداموی��ژهاياز

شهرداراصلاحطلبندیدند
کارهاي عمراني در شهرداري تهران خوابيده و اين اتفاقي 
نيست که از چشم مردم تهران پنهان بماند. حال روزنامه 
قانون ضمن پرداختن به موضوع رفتن شهردار تهران به 
اين موضوع هم اش��اره مي کند که »هرگزينه اي که قرار 
است بعد از افشاني س��ر کار بيايد بايد بداند که يک سال 
از دوره شهرداري تهران در زمان رياست اصلاح طلبان بر 
شوراي شهر تهران گذشته است و مردم هيچ اقدام ويژه اي 
از اين تيم مشاهده نکرده اند و اگر قرار است در ادامه نيز 
وضعيت به همين شکل پيش برود در آينده براي انتخاب 

دوباره در انتخابات با مشکل روبه رو خواهند شد«. 
قانون البته از بحران بي شهردار بودن تهران در صورت الزام 
افشاني به خداحافظي از شهر هم نوشته: »همان گونه که 
مشخص است و نمايندگان اصرار دارند محمدعلي افشاني 
بايد از ش��هرداری تهران برود و اين مي تواند به معضلي 
جديد براي شوراي شهر مبدل شود؛ بحراني که در زمان 
انتخاب شهردار بعد از نجفي نيز دچار آن شدند و مدت ها 

پايتخت بدون شهردار صبح را شب مي کرد«. 
و البته محس��ن هاش��مي را هم از گزند طعنه ها بي نصيب 

نگذاشته است: »هاش��مي نبايد تصور کند که اگر افشاني 
رفت مي تواند جايگاه ش��هرداري تهران را تصرف کند زيرا 
اين اقدام وي توهين به رأي مردم و زير سؤال بردن اعتماد 

ملت ايران است«. 


تركيبهايمتناقض  
ليبراليس��م اس��لامي   ترکيب متناقضي به شمار مي رود. 
ليبراليس��م نمي تواند با اس��لامي که از قضا نقيضش به 
شمار مي رود، جمع شود. اما حزب کارگزاران سازندگي و 
محمد قوچاني سردبير روزنامه  اين حزب توانسته با ارائه 
قرائت هاي جديد، »ليبراليسم اسلامي« هم بسازد. يکي 
از تيتره��اي اصلي صفحه يک ديروز روزنامه س��ازندگي 
»حمله به ليبراليسم اسلامي« بود با روتيتر: »بازتاب هاي 
بيانيه کارگزاران س��ازندگي ايران«. اين جمع البته اول 
بار نيس��ت که جعل مفاهيم مي کنند و ب��ه عبارت هاي 
س��اختگي معاني دلخواه مي دهند؛ ديکتاتوري صالحان، 
اومانيسم اسلامي و استبداد ديني از جمله اين عبارت هاي 
متناقضي هستند که همفکران اين جريان سال ها براي جا 
انداختن شان تئوري ساختند.  قبلًا هم سران کارگزاران 
بر ليبرال بودن خود اصرار کرده اند و سروش هم به ليبرال  

شدن کارگزاران سازندگی افتخار کرده است. 

 نماي نزديك

    تاريخچه و پيشينه بنياد سوروس
 Open Society" با نام اصلي بني��اد جامعه ب��از "Soros Foundation" بني��اد س��وروس 
Institute – OSI" متعلق به جورج سوروس، سياستمدار و سرمايه دار يهودی تبار امريکايي، در 
سال ۱993 تأسيس شد. هدف اين مؤسسه، آن طور که خود عنوان مي کند ايجاد و حفظ ساختارها و 
نهادهاي جامعه باز است. خود مؤسسه و رسانه هاي غربي فعاليت بنياد مذکور را از کمک انسان دوستانه 
گرفته تا بهداشت عمومي و رعايت حقوق بشر و اصلاحات اقتصادي عنوان مي کنند اما عملاً پشتيبان 

مالي و آموزشي جنبش هاي برانداز جهان است. 
جورج سوروس به واسطه تشکيل يک شرکت سرمايه گذاری و يک سازمان مطالعاتي حقوق بشر در 
بيشتر نقاط جهان، به نفع توسعه صهيونيسم فعاليت مي کند. بنياد سوروس بارها به نقش مؤثر در 
تغيير قدرت در بسياري از کشورهاي جهان متهم شده است؛ اتهامي که مالک اين بنياد آنها را رد نکرده 
است. سوروس تحت عنوان فعاليت هاي »نيکوکارانه« و »بشردوستانه« سرمايه گذاري هايي براي 
جنبش هاي براندازي انجام داد و تاکنون 6 ميليارد  دلار صرف کارهاي سياسي به ويژه در اروپاي شرقي 
و کشورهاي استقلال  يافته  شوروي سابق کرده است. بنياد سوروس در تمام کشورها ارتباط خوبي با 
سازمان هاي فعال حمايت از حقوق بشر دارد و حتي برخي از آنها را به طور غيرمستقيم هدايت مي کند. 
نکته جالب توجه آنکه طبق مطالعات به عمل آمده اين بنياد معمولاً در همه کشورها با حکومت هاي 
آنان مشکل داشته و باب طبع سران کشورها نيس��ت. در حال حاضر بنياد سوروس در بيش از 30 
کشور جهان از جمله جمهوري هاي آذربايجان،  ارمنستان،  ازبکستان، اوکراين،  تاجيکستان، روسيه، 

گرجستان، قرقيزستان،  قزاقستان و مولداوي نمايندگاني فعال دارد. 
براي اولين بار در سال ۱997 و در جريان ورشکستگي مالي و اقتصادي کشورهاي جنوب شرق آسيا، 
فعاليت بنياد مذکور به آسياي ميانه کشيده شد و در کشورهاي اين منطقه نمايندگي هايي را تحت 
عنوان »جامعه باز« تأسيس کرد. انقلاب هاي مخملين در کشورهاي مد نظر و تغيير نظام سياسي 
اين کشورها از اهداف اصلي اين مؤسسه است. در واقع يک سناريوي مشترك اما با نام هاي مختلف 
نظير انقلاب نارنجي، گل سرخ، رزهاي گرجي يا انقلاب مخملي با اندکي تغيير در جزئيات و بازيگران 
صحنه براي هر سه کشور صربستان )2000(، گرجستان )2003(، اوکراين )2004( به رهبري امريکا 
و سازمان هاي وابسته به اين کشور در قالب سازمان هاي خيريه در فاصله چند سال از يکديگر اجرا  و 

منجر به روي کار آمدن حکومت دلخواه امريکايي ها در اين کشورها با انتخاب رهبران جديد شد. 

محسن عطايي |     فارس


